[bookmark: _GoBack]الدورالحكومي والخاص في الإصلاح الافتصادي الدول النامية أنموذجا
د.محمد حسين الزغول

الملخص:

هدفت هذه الدراسة إلى بيان دور كل من الدولة والقطاع الخاص في الصلاح
‎الاقتصادي ‏ ومن اجل الوصول إلى هذا الهدف تم تقسيم البحث إلى ثلاثة مطالب.
تحدثت في المطلب الأول عن مفهوم الإصلاح الاقتصادي وأهدافه. بينما تحدثت
في المطلب الثاني عن دور الدولة في الإصلاح الاقتصادي وتبين أن هذا الدور يعتمد على
دوافع هذا الإصلاح حيث يكون دورها مركزياً في حالة الإصلاح الذاتي» وهامشياً في
حالة الإصلاح الممول من المؤسسات الالية الغربية» بينما بيت في المطلب الثالث دور
القطاع الخاص في الإصلاح الاقتصادي وأنّ دورها هو مكمل للقطاع العام وليس دور
‎احلال، وفي نهاية البحث تم التوصل إلى مجموعة من النتائج من أهمها: أن دور الدولة
مهم ورئيسي في الحياة الاقتصادية وني الإصلاح الاقتصادي حيث أنّها قيمة على هذا
النشاط ومشاركة فيه.












Abstract

This study aimed at clarifying the role of the state and the private sector
in the economic reforms. To achieve this purpose, the research was divided
into three parts: In the first part, I discussed the concept of economic reform
and its goals. The second part discussed about the role of the state in the
economic reform and it was clear that this role depends on motivations for
this reform; where the state role is central during self-reform and marginal
during reform that is financed from western financial institutions. In the third
part, I outlined the role of the private sector in the economic reforms and that
the role of private sector is complementary and not replacement to the public
sector. A number of conclusions were drawn from this study; most
importantly: the role of the state is critical in the economy and economic
reforms where it manages and participates in it.
